
1,75 miliarde euro -
alocarea financiarã
pentru Programul
Regional Nord-Est

(Interviu cu Vasile Asandei, Directorul General
aI Agenþiei pentru Dezvoltare Regionalã Nord-Est)

Reporter: Cum a ieºit Regiunea
din pandemie ºi care sunt efectele
pe care le are rãzboiul de la grani-
þã asupra activitãþii Agenþiei?

Vasile Asandei: Suntem o orga-
nizaþie care funcþioneazã doar pe
baze colaborative cu partenerii
regionali, naþionali ºi internaþio-
nali, astfel încât contextul econo-
mic, social ºi geopolitic ne poate
influenþa activitatea. În ultimii ani,
însã, am înþeles cã perioadele fãrã
crize, schimbãri, provocãri sunt
aproape utopice. De aceea, cred
cã acum, mai mult ca oricând,
este nevoie sã ne concentrãm pe
a fi rezilienþi, inovativi, capabili sã
valorificãm oportunitãþi, chiar ºi
în condiþii grele de piaþã.

Reporter: Cum se resimte ac-
tualul context macroeconomic
(inflaþe, crizã energeticã, dobânzi
crescute…) în activitatea Agen-
þiei?

Vasile Asandei: Cum menþio-
nam ºi anterior, aº spune cã tre-

buie privit ca pe o oportunitate.
Anul 2023 este un an cu o ava-
lanºã de resurse din fonduri eu-
ropene, atât pentru mediul pu-
blic, cât ºi pentru mediul privat.
Preocuparea noastrã este aceea
de a stimula actorii regionali sã le
folosescã cu înþelepciune, þinând
cont atât de contextul macroeco-
nomic de care vorbiþi, dar mai
ales de o viziune de dezvoltare
pe termen mediu ºi lung. La nivel
naþional, de asemenea este abso-
lut necesarã o corelare a acestor
finanþãri, pentru a genera impact
în teritorii.

R e p o r t e r : C e pr oi e c t e au
fost/estimaþi cã vor fi depuse pen-
tru realizarea de investiþii din bu-
getul 2021-2027 (în ce domenii ºi
în ce zone)?

Vasile Asandei: Pentru o imagi-
ne mai clarã, vã indicãm câteva ci-
fre care aratã ce rezultate vrem sã
obþinem:

-2.520 de întreprinderi sprijinite;

-350 de IMM-uri care introduc
inovaþii de produse sau procese

-80 de start-up-uri susþinute;
-9.840 de locuinþe cu o perfor-

manþã energeticã îmbunãtãþitã;
-20 de tone de CO2eq/an emisii

de gaze cu efect de serã evitate;
-66 de hectare de spaþii verzi

amenajate;
-37 km de piste ciclabile realiza-

te;
-2 milioane de locuitori din

oraºe care beneficiazã de tran-
sport urban durabil;

-244 km de drumuri judeþene
modernizate;

-40.000 de elevi gãzduiþi în uni-
tãþi de învãþãmânt modernizate;

-1.290.000 mp de spaþii deschise
create sau reabilitate în zonele ur-
bane;

-20 de situri culturale ºi turistice
puse în valoare.

Reporter: Ce proiecte se aflã în
aprobare/derulare în regiune?

Vasile Asandei: Este o perioadã

în care eforturile noastre ºi ale be-
neficiarilor din ultimii ani dau roa-
de. Anul 2022 a fost un an al "re-
cunoaºterii meritelor" în care Re-
giunea Nord-Est a atras atenþia
prin proiecte considerate de suc-
ces la nivel national, dar ºi euro-
pean. De exemplu, în perioada 21
septembrie-21 octombrie 2022,
sub sloganul "La noi acasã-i mese-
rie", s-a desfãºurat o amplã cam-
panie de comunicare ce a pus re-
flectoarele pe Regiunea Nord-Est,
ca parte din programul "Europa în
regiunea mea", iniþiat de Comisia
Europeanã, în parteneriat cu ADR
Nord-Est.

Proiectul emblematic, în jurul
cãruia s-a gândit toatã campania,
este Colegiul Tehnic "Laþcu Vodã"
din Siret, o unitate de învãþãmânt
care pregãteºte viitori mecanici,
tehnicieni transporturi, textiliºti
sau maiºtri auto, oferindu-le o ca-
lificare profesionalã. Aici s-au con-
struit ºi dotat ateliere, laboratoare
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Programul Regional Nord-Est are cea mai generoasã alocare finan-

ciarã disponibilã unei regiuni din România, respective 1,75 miliarde

euro, ºi este structurat pe opt prioritãþi, cu alocãri financiare dedica-

te, dupã cum ne-a spus Vasile Asandei, Directorul General aI Agenþiei

pentru Dezvoltare Regionalã (ADR) Nord-Est, în cadrul unui interviu.

Acesta ne-a precizat cã, anul trecut, 728 milioane de euro (sumã ne-

rambursabilã) au fost investiþi, dintr-un total de 999 milioane de

euro disponibili, la nivel regional rata de absorbþie fiind de 72%. În

2022 au fost semnate 176 de contracte de investiþii, în regiunea

Nord-Est, iar valoarea totalã a acestora se ridicã de 82 milioane euro.
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ºi un amfiteatru, iar mesajul cam-
paniei a fost centrat pe importan-
þa unei meserii, pe formarea ºi asi-
gurarea forþei de muncã calificate
pentru viitor, ACASÃ, în regiune.

Celelalte trei proiecte însoþitoa-
re promovate în campanie sunt
despre modernizarea, extinderea
ºi dotarea Grãdiniþei Luminiþa, dar
ºi despre revitalizarea a douã tere-
nuri degradate din jurul lacului de
acumulare Siret-Rogojeºti ºi din
strada Sucevei, proiecte prin care
se extinde spaþiul verde, oferind
facilitãþi de agrement pentru co-

munitatea localã.

Reporter: Cât de mult se axeazã
acestea pe segmentul smart?

Vasile Asandei: Avem multe
proiecte de tip smart în desfãºura-
re. Ca sã vã dau doar un exemplu,
m-aº opri la Centrul de Inovare si
Transfer Tehnologic MAVIS (Ma-
nag e m e nt u l v âr st n i c u lu i º i
îmbãtrânirii sãnãtoase), derulat
de Universitatea de Medicinã ºi
Farmacie Grigore T. Popa Iaºi, care
va fi unicul centru de "smart age-
ing" din România.

Investiþia, în valoare de 1,32 mi-

lioane euro, are în vederea explo-
atarea oportunitãþilor economice
generate de "economia argintie",
dezvoltarea ºi transferul de soluþii
tehnologice ºi servicii cãtre eco-
nomie. Gestionarea provocãrilor
soc i e t a le r e pr e z e nt at e d e
îmbãtrânirea populaþiei, accesibi-
litatea serviciilor socio-medicale,
calitatea actului medical, preven-
þia, diagnosticarea ºi terapia boli-
lor au fost premisele care au dus
la aceastã idee ambiþioasã de pro-
iect.

Centrul de Inovare ºi Transfer
Tehnologic MAVIS va fi finalizat
pe 31 mai 2023 ºi va deveni un pi-
lon cheie al ecosistemului regio-
nal de inovare, capabil sã conec-
teze oportunitãþile pieþei din do-
meniul economiei argintii ºi boli-
lor cronice (e-health, smart texti-
les, biotech etc.) cu nevoile utili-
zatorilor finali ºi capacitãþile me-
diului de afaceri de a satisface
aceste nevoi.

Reporter: Ce sumã este alocatã
din bugetul 2020-2027 regiunii
pe care o reprezentaþi?

Vasile Asandei: Programul Re-
gional Nord-Est are cea mai gene-

roasã alocare financiarã disponi-
bilã unei regiuni din România
(1,75 miliarde euro) ºi este struc-
turat pe opt prioritãþi, cu alocãri
financiare dedicate, dupã cum ur-
meazã:

- Nord-Est - O regiune mai com-
petitivã, mai inovativã (420,07 mi-
lioane euro);

- Nord-Est - O regiune mai digi-
talizatã (101,11 milioane euro);

- Nord-Est - O regiune durabilã,
m ai pr i e t e noasã c u m e d i u l
(391,98 milioane euro);

- Nord-Est - O regiune cu o mo-
bil itate urbanã mai durabilã
(277,31 milioane euro);

- Nord-Est - O regiune mai acce-
sibilã (182,16 milioane euro);

- Nord-Est - O regiune educatã
(192,10 milioane euro);

- Nord-Est - O regiune mai atrac-
tivã (120,41 milioane euro);

- Asistenþã tehnicã (74,23 milioa-
ne euro).

Reporter: Care este gradul de
absorbþie, la nivel regional, a fon-
durilor alocate din bugetul prece-
dent?

Vasile Asandei: 728 milioane
de euro, sumã nerambursabilã, au
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"Suntem o organizaþie care funcþioneazã
doar pe baze colaborative cu partenerii
regionali, naþionali ºi internaþionali, astfel
încât contextul economic, social ºi
geopolitic ne poate influenþa activitatea. În
ultimii ani, însã, am înþeles cã perioadele
fãrã crize, schimbãri, provocãri sunt
aproape utopice. De aceea, cred cã acum,
mai mult ca oricând, este nevoie sã ne
concentrãm pe a fi rezilienþi, inovativi,
capabili sã valorificãm oportunitãþi, chiar ºi
în condiþii grele de piaþã".



fost investiþi dintr-un total de 999
milioane de euro disponibili. La
nivel regional, rata de absorbþie
este de 72%.

Reporter: Care este valoarea
fondurilor UE atrase în 2022?

Vasile Asandei: În 2022 au fost
semnate 176 contracte. Valoarea
totalã a acestora este de 82 milio-
ane euro.

Reporter: Care este problemati-
ca sectorului?

Vasile Asandei: Dificultãþile
întâmpinate de beneficiari pe par-
cursul implementãrii proiectelor
au fost generate cu precãdere de:

- prelungirea duratelor procedu-
rilor de achiziþie publicã, ca urma-
re a înregistrãrii de contestaþii, cu
perioade foarte mari de timp (în
unele cazuri acestea depãºind un
an);

- întârzieri în execuþia contracte-
lor de lucrãri, ca urmare a:

o identificãrii, în implementare,
a necesitãþii executãrii unor cate-
gorii de lucrãri neprevãzute în
proiectele tehnice;

o utilizãrii de cãtre antrepreno-
ri a unor resurse insuficiente în ra-
port cu graficul de execuþie asu-
mat prin contract (din cauza scã-

derii capacitãþii acestora, pe fon-
dul adâncirii efectelor crizei eco-
nomice);

- întârzieri datorate rezilierii
unor contracte de lucrãri, ca ur-
mare a incapacitãþii antreprenori-
lor de a continua execuþia lucrãri-
lor (determinatã de insolvenþã/fa-
limentul acestora) ºi, în consecin-
þã, prelungirea cu durata necesarã
organizãrii unor noi proceduri de
achiziþie de contracte de lucrãri,
pentru restul de executat;

- majorarea preþurilor materiale-
lor de construcþii

Reporter: Care credeþi cã ar fi
soluþiile pentru rezolvarea acesto-
ra?

Vasile Asandei: O bunã guver-
nanþã ºi echipe profesioniste pot
depãºi inclusiv aceste situaþii difi-
cile. Avem o preocupare continuã
pentru creºterea capacitãþii admi-
nistrative, atât a noastrã, cât ºi a
beneficiarilor noºtri. Chiar în luna
februarie 2023 am finalizat un
proiect prin care am realizat pri-
mul Road Map de creºtere a capa-
citãþii administrative din Rom-
ânia, cu sprijinul OECD - Organiza-

þia pentru Cooperare ºi Dezvolta-
re Economicã ºi al Direcþiei Gene-
rale pentru Politicã Regionalã ºi
Urbanã a Comisiei Europene (DG
REGIO).

În calitate de Autoritate de Ma-
nagement, ne propunem sã adu-
cem schimbãri majore în sistemul
de management, în modul de im-
plementare a proiectelor, astfel
încât acest proces sã fie mai scurt,
mai eficient ºi cu mai puþin efort
administrativ. Ne dorim sã ajun-
gem în punctul în care regiunea
noastrã va fi o regiune prosperã,
iar la finalul acestui program sã
avem un grad de absorbþie ridi-
cat, dar, mai ales, sã avem proiec-
te cu impact care schimbã viaþa
cetãþenilor din regiunea noastrã.
Cuvântul de ordine al perioadei
viitoare este "Împreunã!".

Reporter: Mulþumesc!
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"Colegiul Tehnic «Laþcu Vodã» din Siret este
o unitate de învãþãmânt care pregãteºte
viitori mecanici, tehnicieni transporturi,
textiliºti sau maiºtri auto, care oferã o
calificare profesionalã. Aici s-au construit ºi
dotat ateliere, laboratoare ºi un amfiteatru,
iar mesajul campaniei a fost centrat pe
importanþa unei meserii, pe formarea ºi
asigurarea forþei de muncã calificate pentru
viitor, ACASÃ, în regiune".


